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JHNY vuosiseminaari 
23.3.2022

Marianne Punkki

Käytännön näkökulmia yhteishankinnoissa



• Vastuiden jakaminen mahdollistuu hankintayksiköiden välillä 
• valmistelu, tarjousten tarkastaminen, mahdolliset koekäytöt
• Hankintakokonaisuuksien jakaminen

• Hankintayksiköiden kokemuksien jakaminen
• Käytäntöjen yhtenäistäminen mahdollistuu
• Kokonaisuuden hallinnoinnin edut
• Mahdolliset hintaedut
• Paremman laadun turvaaminen
• Sopimusehtojen yhtenäistäminen
• Sopimuksen hallinta
• Varautumisen näkökulma
• Mahdolliset logistiset näkökulmat

Yhteishankinta kannattaa
20



Yhteishankinnan hyödyntäminen

• Yhteishankintaa voi hyödyntää hyvin laaja-alaisesti

• Terveydenhuollon tarvikehankinnat

• Terveydenhuollon laitehankinnat

• Lääkevalmisteet

• Toimialasta riippumattomat tavarahankinnat

• Erilaiset ajoneuvohankinnat

• Apuvälineet

• Kalusteet

• Elintarvikkeet

• Erilaiset palveluhankinnat (lääkäripalvelut, hallinnon palvelut, leasing jne.)

• Jne.
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Pienyrittäjien huomioiminen yhteishankinnoissa

• Markkinakartoitus

• Osatarjouksien suunnitteleminen esim. alueellisesti, järkeviksi 
kokonaisuuksiksi tms. pienyrittäjien näkökulmasta 

• Soveltuvuuden vaatimusten asettaminen sellaiseksi, että 
pienyrittäjät pystyvät osallistumaan

• Hankintamenettelyjen hyödyntäminen (mm. puitejärjestely, dps)

• Tehostettu ja kohdennettu tiedotus hankinnan eri vaiheissa sekä 
sopimuskaudella
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Hankintayksiköiden tarpeiden huomioiminen 
yhteishankinnoissa

• Jos hankinnan kohteen määrittelyjä ei pystytä yhdistämään
→ Määrittelyjen läpikäynti siten, mitkä ovat ehdot, joista 
hankintayksiköt eivät pysty tinkimään
→Markkinakartoitus, pystyvätkö tarjoajat vastaamaan kaikkiin näihin eri 

tarpeisiin
→ kyllä: hankinnan kohde määritellään hankintayksikkökohtaisesti 

eroavilta osin, jos tarkoituksena kilpailuttaa kokonaishankintana
→ ei: esim. osatarjouksien mahdollistaminen

→ hyötyjen ja haittojen punnitseminen
• Lähtökohta yhteishankinnalle kuitenkin on se, että sopimusehdot 

pääsääntöisesti ovat yhtenäiset
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Hankintakokonaisuuden rakentaminen 
yhteishankinnassa hankintayksikön näkökulmasta

• Osallistumiskysely toimeksiannon antajan tahtotilojen mukaisesti

• Varsinainen tilaaja vs. mahdollinen tilaaja

• Määrittelytyöryhmään osallistuminen 

• Aloituspalaveri 

• mm. hankintayksiköiden tavoitteet

• Yhteisesti sovitut toimenpiteet hankinnan läpiviemiseen

• Markkinakartoitus

• Aktiivinen osallistuminen
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Hyvinvointialueuudistus

• Sansia Oy:n osakkaita yhteensä kuudella hyvinvointialueella (HUS-
yhtymä, Etelä-Savon hyvinvointialue, Keski-Suomen 
hyvinvointialue, Pohjois-Karjalan hyvinvointialue, Pohjois-Savon 
hyvinvointialue, Pohjois-Pohjanmaan hyvinvointialue)

• Sopimuskantojen läpikäynti

• Sopimuskohtaiset arvioinnit

• Kilpailutuskalenterin muodostaminen

• Käynnissä olevissa ja tulevissa hankinnoissa hyvinvointialueiden 
huomioiminen (hankinnan laajuus)

25
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Konserniohjaus ja 
sidosyksiköt
23.3.2022 JHNY:n vuosiseminaari, kommenttipuheenvuoro

Hallintojohtaja Suvi Posio, Raision kaupunki



Kommenttipuheenvuoron pitäjän taustasta

Suvi Posio, OTK 

• Raision kaupunki, hallintojohtaja (09/2021 ->)
• Raisio on n. 25.000 asukkaan kasvava kaupunki Turun naapurissa

• Varsinais-Suomen sairaanhoitopiirin kuntayhtymä (2012-2021)
• Konsernilakimies, hankinta- ja sopimuslakimies

• Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymä (ed. YTV), (2008-2012)
• Lakimies



Sidosyksikköhankintoja koskevan 
sääntelyn vaikutuksista

• Hankintalain 15 § ja siihen sisältyvä direktiiviä tiukempi 
kansallinen sääntelyratkaisu ohjaa siihen, että sidosyksiköt 
voivat käytännössä tuottaa palveluita vain omistajilleen (tiukka 
ulosmyyntiraja)

• Ohjaa kaikkia yhtiön palveluita tarvitsevia hakeutumaan 
omistajiksi
• Hyöty veronmaksajalle ja markkinoille? 

• Onko tarkoituksenmukaista?



Miksi viranomainen haluaa investoida yhtiöön?

Syitä esimerkiksi:

• Markkinoilta saatavat palvelut eivät vastaa tarvetta

• Yksityinen monopoli

• Huoltovarmuus

• Yhteistyö muiden hankintayksiköiden kanssa

• Talouteen/rahoitukseen liittyvät seikat

• Lainsäädäntö

• Investointeihin liittyy yleensä pitkän aikavälin tavoitteita
• Onko lyhyentähtäimen tarve hankkia tiettyjä palveluita tarpeeksi painava syy omistaa? 

Hankintaanko omistusta vain siksi, koska lainsäädäntö ohjaa tähän?
• Omistamiseen liittyy myös riskejä ja kustannuksia



Konserniohjauksesta muutama huomio
• Konserniyhtiön ohjaukseen vaikuttavia seikkoja, esimerkiksi:

• Omistajan tarve yhtiön tuottamille palveluille

• Markkinatilanne

• Omistajien lukumäärä

• Omistajien omistusosuus (onko yhdellä/muutamalla yli 50 % osuus?)

• Omistajien toiminnan ja tavoitteiden samankaltaisuus/erilaisuus

• Omistajan ostojen osuus yhtiön liikevaihdosta
• Omistusosuuden ja omistajakohtaisen liikevaihdon suhde

• Osakassopimuksen määräykset yhtiön ohjaamisesta

• Resurssit, motivaatio ja osaaminen (tarvitaan ymmärrystä sekä julkisyhteisön 
että osakeyhtiön toimintaedellytyksistä ja ohjausmekanismeista, onko intoa ja 
aikaa opetella uutta, uskallusta toimia oman mukavuusalueen ulkopuolella?)



Hankintayksikön organisoitumisesta

Palveluita 

ostetaan 

markkinoilta

Käyttäjä-

asiakas

Hankinta-

toimi

Palveluita 

ostetaan 

sidosyksiköltä

Käyttäjä-

asiakas

Konserni-

ohjaus



Kiitos!

Palautetta, kysyttävää?
suvi.posio@raisio.fi, 040 199 6326

mailto:suvi.posio@raisio.fi


Sidosyksiköiden 
ulosmyynti

Julkisten hankintojen neuvontayksikön seminaari 23.3.2022
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KKV:n tekemät kyselyt

• Ensimmäisessä vaiheessa kyselyt sidosyksiköille ja yksityiselle yrityksille
• Kysely lähti kuntien vastausten pohjalta sidosyksiköksi identifioituun 655 julkiseen organisaatioon (pl. 

tontinhallinta). Kyselyyn vastasi 414 organisaatiota (62 %). Näistä 175 organisaatiota (26 %) tunnisti olevansa 
sidosyksiköitä ja vastasi.

• Vastauksista on pääteltävissä, että monelle vastaajista käsitteet ovat epäselviä. Siksi on epäselvää, kuinka edustava otos on.

• Yksityisistä yrityksistä kysely lähetettiin 33 000 yritykselle − jos sidosyksikköjen toiminnalla ei ole merkitystä yrityksen 
liiketoiminnalle, kysely päättyi siihen − yrityksistä 480 vastasi (1,5 %)

• Toisessa vaiheessa uudet kyselyt sidosyksiköille ja yksityisille yrityksille

• Julkisissa organisaatioissa töissä olevia löytyi Hanselin rekistereistä 1882. Heistä kyselyyn vastasi joko täysin tai 
osittain 313 henkilöä (16,6 %).

• Vastausaste laski kyselyiden edetessä ja avovastauksissa todettiin kyselyn olleen vaikea

• Yksityisistä yrityksistä kysely kohdistettiin 4 536 henkilölle, joiden osoitetiedot saatiin Suomen 
Yrittäjiltä. Heistä 230 (5,1 %) vastasi, että julkinen toimijavaikuttaa heidän organisaatioonsa ja 
vastasi kyselyyn

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 69



Sidosyksiköiden myyntivolyymi markkinoille 
on aggregaattina maltillinen

› Sidosyksiköiden yhteenlaskettu liikevaihto vastanneilla v. 2019 

n. 8,5–10 mrd. €

• Jos otos olisi edustava, tämä tarkoittaisi Suomen tasolle 

korotettuna n. 40 mrd. euroa.

•Yhteenlaskettu liikevaihto infrapalveluista, rakentamisesta ja 
palveluista oli n.170 mrd € vuonna 2019 (TK 2019)

› Sidosyksiköiden ulosmyynti oli vastanneilla v. 2019 n. 400 milj. €

• Koko maan tasolle korotettuna olisi noin 1,5 mrd. euroa

Sidosyksiköiden ulosmyynti, Lähde: KKV kyselyt 2020 ja 2021 23.3.2022 70



Ulosmyyntiosuuksissa on paljon vaihtelua 
sidosyksiköiden välillä

• Ulosmyynnin osuus vastanneilla 
n. 4 % liikevaihdosta

• Raportoiduissa 
osuuksissa isoa vaihtelua 
sidosyksiköiden välillä (viereisessä 
kuviossa ulosmyyntiosuudet, jos 
raportoitu osuus alle 30 %)

• Moni raportoi epärealistisen 
korkeita lukuja (useita 100 % 
−vastauksia) –

• sidosyksikön ja ulosmyynnin käsite monille 
epäselvä?

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 71



Valtaosa sidosyksiköiden myynnistä omistajalle
– ulosmyyntiä lähinnä koulutuksessa, terveys- ja hallinto-
ja tukipalveluissa

23.3.2022 72



Toimialoittain löytyy erityispiirteitä

• Työterveys- ja terveyspalvelujen tukipalveluissa julkiset 
vastaajat korostivat ulosmyynnin merkitystä pk-yritysten 

palvelun näkökulmasta

• Jätealalla yritykset syyttivät julkisia toimijoita kilpailun 
vääristämisestä yritysten jätteissä

• Teolliset pesulat nousi esiin alana, joka julkisten vastaajien 
mukaan ilman sidosyksiköitä keskittyisi tietylle yksityiselle 

yritykselle

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 73



Jos ulosmyyntirajaa ei olisi ollenkaan...

›Rajoittamaton ulosmyynti voisi sidosyksiköiden 

mukaan kasvattaa niiden kapasiteetin käyttöä 
4,4 prosentilla eli 246 milj. € ja liikevaihtoa 436 milj. 

€.
› +5,1 % arvioidusta kokonaisliikevaihdosta 8,5 mrd. €.

› ulosmyyntiosuus kasvaisi silloin lyhyellä aikavälillä nykyisestä 5 prosentista 

noin 10 prosenttiin

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 74



Vapaa ulosmyynti lisäisi erityisesti terveyspalvelujen 
ulosmyyntiä (1 000 euroa)

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 75



Johtopäätöksiä

• Sidosyksiköiden kansantaloudellinen merkitys on miljardiluokkaa. Eniten myydään 
omistajille. Sidosyksiköiden ulosmyynti muille julkisille vaikuttaisi suuremmalta kuin ulosmyynti 
yksityisille. Ulosmyynti vaihtelee huomattavasti yksiköittäin ja toimialoittain

• Selvityksen nojalla ei voida ottaa kantaa, lisäisikö sidosyksikkömyynnin rajan nosto kilpailua 
markkinoilla vai syrjäyttäisikö se tehokkaampaa yksityistä liiketoimintaa. Tämä voi vaihdella 
markkinakohtaisesti - alueittain, toimialoittain ja ajallisesti.

• Kunnalliset toimijat ja yksityiset yritykset erimielisiä kehitystarpeesta

➢ Kunnalliset toimijat tavoittelevat ulosmyyntirajan nostoa

➢ Sidosyksiköiden aseman vahvistaminen ei ole yritysten mielestä toivottavaa

• Erityiskysymyksiä nousee mm. terveyspalveluissa, jätealalla, pesulatoiminnassa tai 
työterveyspalveluissa

• Avoimuusilmoitusmenettelyä, jolla voidaan osoittaa markkinapuute, ei juuri käytetä, eikä 
ilmeisesti tunneta. Menettelyn käyttöön vaikuttaisi liittyvän epävarmuustekijöitä.

Sidosyksiköiden ulosmyynti 23.3.2022 76



Kiitos!
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https://www.hankinnat.fi/
mailto:hankinnat@kuntaliitto.fi





